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دیــدگــاه

علی محمد نمازی:
 انتخابــات باید آزاد، 
رقابتی و منصفانه باشد

یک فعــال سیــاسی اصلاح طلــب دربــاره 
اینکه کمتر از دوماه و نیم به برگزاری انتخابات 
ریاست جمهوری مانده است و افرادی هم اعلام 
کاندیداتوری کرده اند؛ تصمیم گیران باید چه 
رفتاری را در قبال مردم  پیش بگیرند تا آنان 
به پای صندوق های رأی بیایند، گفت: با اینکه 
کمتر از سه ماه تا انتخابات مانده، متاسفانه 
فضای انتخاباتی کشور طبیعی نیست. ما امروز 
در جامعه سرد بودن و بی تفاوتی  به انتخابات 
را از سوی مردم شاهد هستیم و  اگر این امر 
بخواهد ادامه پیدا کند یا با ضریب کمی عرصه یا 
تنور انتخابات را بخواهیم گرم کنیم پیش بینی 
می شود یک ریزش شدید رأی داشته باشیم. 
علی محمد نمازی افزود: نظام و مسئولان 
برگزاری انتخابات و تمامی افرادی که می توانند 
نقش داشته باشند تا یک انتخابات رقابتی برگزار 
شود در این شرایط باید وارد عرصه شوند و 
فضایی را به وجود بیاورند تا مردم این احساس 
را نداشته باشند که لزومی برای حضورشان در 
عرصه انتخابات نیست. عضو شورای مرکزی 
حزب کارگزاران سازندگی اظهارکرد: انتخابات 
مجلس بیشتر یک رقابت قومی و محلی است 
اما با این وجود در یازدهمین دوره این انتخابات 
ما یک ریزش شدید رأی را شاهد بودیم؛ در 
صورتی که انتخابات ریاست جمهوری یک 
انتخابات ملی و سراسری است و حال این  
نگرانی برای سیزدهمین دوره این انتخابات 
وجود دارد. این فعال سیاسی با اشاره به فعالیت 
برای دوازدهمین دوره  جریان اصلاحات 
انتخابات ریاست جمهوری، اظهار داشت: 
شورای هماهنگی اصلاح طلبان  برای این دوره 
از انتخابات، مواضع خودش را بیان و مکانیزمی 
را برای رسیدن به ائتلاف تعریف و نهادی هم  
به نام »جبهه اصلاح طلبان ایران« شکل داده 
است تا در صورت حضور متعدد کاندیداها 
بتواند نامزدهای متعلق به جناح اصلاح طلب 
را به ائتلاف برساند و این قدم خوب و مبارکی 
است. وی با تاکید بر اینکه عملکرد در بررسی 
صلاحیت ها خیلی ها را نگران کرده است، 
خاطرنشان کرد: با این حال برخی چهره ها 
که افراد توانمندی هم هستند نمی توانند در 
قوه مجریه حضور پیدا کنند و  کشور را از این 
مشکلات نجات دهند. نمازی با بیان اینکه افراد 
توانا با نگرانی ردصلاحیت حاضر به حضور در 
انتخابات نیستند، بیان کرد: هیچ کس تصور 
نمی کرد که در نظام جمهوری اسلامی ایران 
یک روزی آیت ا... هاشمی رفسنجانی را با آن 
همه زحمتی که برای پیروزی انقلاب کشید و 
تمام توانش را به کار بست تا این نظام دوام بیاورد 
و پیشرفت کند  به راحتی رد صلاحیت شود. وی 
تاکید کرد: معتقدم نخستین کار این است که 
شورای محترم نگهبان عرصه را باز بگذارد زیرا 
انتخابات ریاست جمهوری باید انتخابات آزاد، 
رقابتی و منصفانه باشد و چهره های توانا در 
آن حضور داشته باشند تا مردم انتخاب اصلح 
را انجام دهند.  وی اظهار کرد: برگزاری یک 
انتخابات آزاد باید برای مردم کاملا محسوس 
باشد و این حس را داشته باشند که انتخابات 
هدایت نمی شود و هنگامی که به فهرست 
خروجی شورای نگهبان نگاه می کنند متوجه 

شوند در لیست کاندیدا دارند. 

یادداشـــت

نکـــته

گــــزارش

غلامرضا ظریفیان:
اصلاح طلبان گزینه های محدودی دارند

یک فعال سیاســی اصلاح طلب با بیان اینکه نهاد اجماع ســاز 
اصلاح طلبان هنوز به سمت تعیین مصادیق انتخابات نرفته است، 
اظهار کرد: البته اصلاح طلبان با توجه به شــرایط کشــور و نحوه 
بررسی صلاحیت ها، گزینه های خیلی زیادی هم نخواهند داشت، 
بنابراین طبیعی اســت که آنها به ســمت هر گزینــه ای بروند که 
حداقل های شرایط اصلاح طلبی را داشته باشد و بتواند اقبال عمومی 
را با خود همراه کند. این چنین فردی می تواند در سبد گزینه های 
اصلاح طلبان قرار بگیرد. غلامرضــا ظریفیان گفت: به عنوان مثال 
اگر آقای ظریف به جمع بندی برسد که وارد صحنه انتخابات شود 
می تواند یکی از گزینه های مطــرح در انتخاب نهایی اصلاح طلبان 
باشد، ولی پیش بینی من این اســت که او به دلایل شرایط کشور و 
شاید موانعی که برای حضورش باشد، وارد صحنه نمی شود. این فعال 
سیاسی با بیان اینکه یکی از مشکلات جریان اصلاحات این است که 
افراد وابسته به این جریان به صورت شفاف برای حضور در انتخابات 
اعلام آمادگی نمی کنند، تصریح کرد: شرایط کشور سخت است و 
مشکلاتی از قبیل تحریم ها، فاصله طبقاتی، کاهش سرمایه اجتماعی 
و همچنین رقبایی که نگاهی دیگر به منافع ملی دارند وجود دارد، 
بنابراین هر کسی می خواهد وارد صحنه شود باید خود را کاملا آماده 
کرده باشد. وی ادامه داد: گزینه هایی از اصلاح طلبان از سوی احزاب 
مطرح شــده اند،  اما هیچ کدام از آنها روشن و شفاف اعلام آمادگی 
نکرده اند و تــا زمانی هم که آنها اعلام آمادگــی نکنند، پیش بینی 
سختی خواهد بود که کدام گزینه، گزینه نهایی خواهد بود. به هر حال 
اصلاح طلبان گزینه های محدودی برای انتخابات دارند. ظریفیان 
خاطرنشان کرد: اینکه تاکنون چهره های مطرح اصلاح طلبان اعلام 
آمادگی نکردند، شاید به این دلیل باشند که می خواهند ببینند آیا 
میان اصلاح طلبان درباره آنها اجماع شکل می گیرد یا نه؟ البته جذب 
آرای عمومی هم مهم است، زیرا مشکلات ما، مشارکت مردم است. 
باید دید با چه شیوه و شعاری می توان مردم را به صحنه آورد همین 
دلایل موجب می شود که گزینه های مطرح شده در رسانه ها، موضع 
روشنی اتخاذ نکنند زیرا شرایط سختی است. وی تصریح کرد: البته 
این وضعیت در میان اصولگرایان هم وجــود دارد. ما هنوز از میان 
اصولگرایان مطرح و شناخته شده مثل قالیباف و رئیسی ندیده ایم 
که فردی به صورت مصمم اعلام کند که وارد صحنه می شود. در واقع 

پیچیدگی شرایط خیلی از افراد را دچار تردید می کند.

 »آرمان ملی« از کنش سیاسی- انتخاباتی 
عارف گزارش می دهد

 حضور مستقل  یا تابع 
رای جبهه اصلاح طلبان؟

ادامه از صفحه 3
طبعا شخصیت ها و احزاب سیاسی نامزدهای خودشان را تعیین 
می کنند، بعد براساس سازوکاری که در جبهه اصلاحات تعیین شده 
است، این اســامی در مجمع عمومی جبهه اصلاحات مورد بررسی 
قرار خواهند گرفت. همه مجموعه شــخصیت هایی که بالقوه نامزد 
هستند، چه آنان که این نامزدی را اعلام کرده اند و چه آنان که هنوز 
اعلام نکرده اند، از این حق برخوردار هستند. عضو جبهه اصلاحات 
توضیح داد: هدف جبهه اصلاحات رسیدن به نامزد واحد است، این 
مرجع پس از طی مراحل قانونی ثبت نام و بررســی صلاحیت ها، از 
بین نامزدهای اصلاح طلب تأییدصلاحیت شده براساس شاخص ها 
و راهبردهای مصوب نسبت به معرفی نامزد اجماعی اصلاح طلبان 
اقدام می کند. رســولی تصریح کرد: حفظ انسجام و پرهیز از هر نوع 
اعلام موضع و رفتاری که به وحدت و انســجام جامعه اصلاح طلبی 
لطمه وارد کند، خط مشی همیشــگی آقای دکتر عارف بوده است. 
این خصیصه تنها در حد یک ادعا نیســت، جامعه سیاسی ایران در 
عمل بروز و ظهور این صفت حسنه اخلاقی و سیاسی آقای عارف را 

در انتخابات سال 92 دید.

روی خــط

ادامه از صفحه یک
 7- موضوع واکسیناسیون علیه ویروس کرونا 
از حدود دو ماه پیش در کشورهای مختلف آغاز 
شده است. موضع مسئولان کشور ما در رابطه 
با این موضوع آنقدر منفعل  و ضعیف بوده که 
نسبت افراد دریافت کننده واکسن در کشورمان 
در مقایسه با حتی کشورهای همسایه ، موجب 
شرمساری اســت. جالب تر اینکه اخیراً توسط 
رئیس محترم دولت ، واردات واکســن توسط 
بخش خصوصی مطرح شــده که در رابطه با 
پذیرش مسئولیت سلامت جامعه توسط دولت 
به عنوان یکی از متغیرهــای حکمرانی خوب ، 
موجب حیرت و در عین حال تاسف است. اما 
چه باید کرد؟اول اینکه  ، ســتاد ملی مبارزه با 
کرونا در وضعیت بحرانی کنونی در سیاست های 
مرتبط با مسئولیت خود به یک وحدت منطقی 
و کارشناسانه برسند و تصمیمات اتخاذ شده، 
نه توسط رئیس جمهور یا وزیر بهداشت و وزیر 
کشور، بلکه به وسیله ســخنگوی ستاد اعلام 
شود و کل کشور اعم از مردم و مسئولان پایبند 
آن باشــند. دومین دوم، در شــهرهای قرمز، 
محدودیت های متناســب با نظر کارشناسان 
ذی ربط ایجاد و حمایت های اقتصادی لازم با 
حفظ حرمت نیازمندان از طبقات فرودســت 
جامعه عملیاتی گردد. نکته ســوم، در آستانه 
ماه مبــارک رمضان هر گونه مراســم جمعی 
و خارج از منازل ممنوع شــود.  نکته چهارم، 
تمامی امکانات و توانمندی های کشــور برای 
تامین واکسن مورد نیاز اعم از خارجی و داخلی 
مطمئن ، بسیج و در حداقل زمان واکسیناسیون 
بر اساس اولویت های اعلام شده عملیاتی شود. 
پنجم اینکه، مسئولان ذی ربط با مردم صادق 
باشند و در صورتی که به هر دلیل ، قادر به انجام 
مســئولیت خود نیســتند متواضعانه از مردم 

عذرخواهی کنند.

آقای روحانی! این یک عدد سرد نیست

لــطفا نقشــه قرمز امروز ایران را به دقت نگاه کنید و با نقشه 
زرد اسفند مقایسه کنید. این تغییر دفعی و  شیب بسیار تند و 
نگران کننده افزایش ابتلا در موج چهارم شیوع کرونا در ایران بیش 
از هر چیز محصول سوء حکمرانی ستاد ملی کرونا است. بیش از پنج 
هزار نفر از کارشناسان، کادر درمان و فعالان مدنی کشور پیش از 
عید این تغییر را پیش بینی و از شما درخواست کردیم که از فرصت 
طلایی تعطیلات نوروز برای مهار کرونای  جهش یافته استفاده کنید 
و سفر و تردد و تجمع های نوروزی را در سراسر کشور ممنوع کنید. 
متاسفانه نکردید. دکتر ایرج حریرچی هم تایید کرد که در ستاد 
ملی کرونا و به رغم پیشنهاد وزارت بهداشت این پیشنهاد تصویب 
نشده است. قاعدتا ملاحظه شما و بعضی اعضای ستاد که با تعطیلی 
سفر و تردد نوروزی مخالفت کرده اند »اقتصادی« بوده است، بدون 
توجه به اینکه هزینه تعطیلی و منع تردد در نوروز بسیار کمتر از 
هزینه تعطیلی و منع تردد بعد از تعطیلات است. طبق برآورد 
تحلیلگران داده اپلیکیشن ماسک با ادامه روند فعلی و بدون 
تعطیلی دو هفته ای لااقل 2۰ هزار تن از هم وطنمان قربانی کرونا 
خواهند شد. آقای روحانی! این یک عدد سرد نیست. از بیست هزار 
جان عزیز حرف می زنیم. از طرف دیگر، بر اساس یک تخمین اولیه 
از امین کاوه ای تعطیلی نوروز به نسبت تعطیلی بعد از نوروز، حدود 
۱۰۰ هزار میلیارد تومان کمتر به اقتصاد کشور و تولید لطمه می زد. 
به تعبیر دیگر به خاطر سوء حکمرانی و تصمیم گیری نادرست و 
بی توجهی به هشدار کارشناسان حالا امروز شما در ستاد ملی کرونا 
بین دو گزینه مخیرید: یا تعطیل نکنید و شاهد مرگ 2۰ هزار 
ایرانی باشید. یا تعطیل کنید و به نسبت تعطیلی نوروز بیش از ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان به اقتصاد ایران لطمه بزنید. می  بینید تاخیر و 
تصمیم غیرمسئولانه و غیرکارشناسانه در نهادهای حکمرانی چه 
پیامدهای سهمگینی می تواند داشته باشد؟ به خاطر آنکه پیش از 
نوروز تصمیم درستی نگرفتید، در هر صورت شما در قبال مرگ 
هزاران هم وطن یا لطمه بیشتر به اقتصاد کشور مسئولید. جای 
شما باشم آن اعضای ستاد ملی کرونا که به رغم اجماع کارشناسان 
و بدون توجه به این نتایج سهمگینِ تصمیم غیرمسئولانه شان با 
تعطیلی سفر و تردد نوروزی مخالفت کردند را همین امروز برکنار 
می کنم و برای مهار موج چهارم کرونا، افزایش خرید واکسن های 
معتبر )قبل از به تولید انبوه رسیدن واکسن های داخلی( و افزایش 
کارآمدی و سرعت و شفافیت توزیع و تزریق واکسن از تیم و مدیران 

و تصمیم گیران مسئولیت پذیر و لایق تری استفاده می کنم.

 آزمون  و خطاهایی 
که موج چهارم را ساخت 

محمدرضا جلایی پور
فعال سیاسی اصلاح طلب

    عملکرد دولت احمدی نژاد محصول دولت اصلاحات بود
 شاید اصلاحات و کارگزاران از عدالت خواهی مردم خشنود نشوند

     جامعه سیاسی دچار افسردگی شده است
  پیروزی اصولگرایان در انتخاباتی سرد شکست است

  فریدون عباسی دوانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 جریان سوم مردم 
را  امیدوار می کند

  محمد مهاجری در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

 رفع تحریم ها گام اول 
برای انتخابات گرم

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: کاهش میزان مشارکت مردم در انتخابات یکی از 
چالش های موجود در کشور است. نامزدهای احتمالی انتخابات که تاکنون اعلام حضور 
کرده اند، نسبت چندانی با احزاب فعال نداشته و به نظر می رسد، ساختار حزبی در ایران 
هنوز به بلوغ کافی نرسیده است. در همین خصوص »آرمان ملی« گفت وگویی با فریدون 
عباسی دوانی نماینده مجلس یازدهم و نامزد احتمالی انتخابات داشت که در ادامه 

می خوانید.

آرمان ملی- حمید شجاعی: جامعه نگاه چندان مثبتی به نهاد انتخابات و صندوق رای 
ندارد و به عبارتی از تغییر نا امید شده و تا حدی اعتماد خود را از دست داده است.  این در 
حالی است که دو ماه تا انتخابات حساس  و سرنوشت ساز ریاست جمهوری سیزدهم باقی 
است و جریانات سیاسی نیز نهایت تلاش خود را برای حضوری موفق در این انتخابات به 
کار گرفته اند. با این حال عده ای معتقدند که اگر شرایط بین المللی به نحوی پیش برود 
که تحریم ها برداشته شود و وضعیت معیشتی مردم در دو ماه آینده سامان یابد می توان 
انتظار مشارکت بالای مردم در انتخابات را داشت. برای بررسی علل انتخاباتی نبودن 
فضای جامعه، تاثیر مسائل مختلف بر انتخابات و کنش جریان های سیاسی،»آرمان ملی« 

با محمد مهاجری فعال سیاسی و رسانه ای به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.
  مـقام معظم رهبری بارها انتخابات پرشور 
را مورد تاکید قرار داده اند. ارزیابی شما از میزان 
مشارکت مردم چیست و فضای کشور تا چه حد 

انتخاباتی است؟
مقام معظم رهبری این دیدگاه را داشته و در هر 
دوره از انتخابات همین توصیه ها را به مردم شریف 
ایران می کنند که توصیه های کاملا درستی نیز هست. 
مشارکت مردم در انتخابات یعنی تثبیت سیاسی نظام 
بیش از گذشته و این مطلوب نظام انقلابی است که 
با توجه به قانون گرا شدن و نهادینه شدن بسیاری از 
مسائل به سمت پذیرایی بیشتر مردم نسبت به نظام 
حرکت کنیم. این بحث منطقی است، اما عملکرد های 
اجرایی و عملکردهای قوه مقننه و قضائیه، باید با این 
توصیه رهبر انقلاب تناسب داشته باشد. می بینیم در 
دوره گذشته مجلس مشارکت مردم مطلوب نبود و 
شاید یک سوم واجدین شرایط در رای گیری ها شرکت 
کردند. این نشان می دهد که مردم نسبت به مشارکت 
در انتخابات هیجان لازم را نداشته یا آن را در امور خود 
موثر نمی دانند. این امور تنها معیشتی نیست. عمده 
مشکل در عدم وجود انسجام مدیریت است. جناح های 
مطرح کشور در صحنه سیاسی و در قوای مختلف 
حاضر هستند اما اینها هماهنگی و انسجام لازم را برای 
اداره کشور به نحوه مورد درخواست مردم، ندارند. اگر 
بخواهیم انگیزه مشارکت انتخاباتی در مردم ایجاد 
شود، باید به سمتی حرکت کنیم که همه سلیقه ها 
و علائق مختلف سیاسی و جناحی که در چارچوب 
نظام اسلامی قرار دارند، در صحنه بوده و در جهت حل 
مشکلات کوشا باشند. اگر این موضوع را به مردم ثابت 
کنیم، مشارکتی که در انتخابات ریاست جمهوری 

سال های 88 و 96 وجود داشته تکرار خواهد شد. 
 بعضی از چهره های سیاسی انتقاد دارند که 
چرا نامزدهای انتخاباتی به صورت حزبی انتخاب 
نمی شوند. دیــدگاه شمـا درباره قدرت گرفتن 

تحزب در ایران چیست؟
ما احزاب قدرتمنــد و ریشه دار نداریم و شاید 
طبیعت یک نظام انقلابی باشد که با گذشت 4۰ 
سال هنوز شرایط این موضوع در کشور فراهم نشده 
باشد. ما اصلاح طلب و اصول گرا در کشور داریم و 
ذیل این دو عنوان زیرمجموعه ها و تشکیلات هایی 
هستند که ثبت قانونی نیز شده اند. اگر به وزارت 
کشور مراجعه کنید، فهرستی از احزاب ثبت شده را در 
اختیار دارند اما این احزاب ریشه های لازم را نداشته و 
بیشتر در زمان انتخابات وارد صحنه می شوند. احزاب 
در آگاهی بخشی به جامعه نقشی نداشته و بیشتر 
ریشه های سیاسی دارند. آن ریشه ها نیز به صورتی 
است که اطلاع از اساس نامه و مرامنامه این احزاب 
ممکن نیست. تشکل های سیاسی باید به سمتی بروند 
که سیاست های داخلی و اقتصادی، فرهنگی، نگاهشان 
به انقلاب، دیدگاه های حضرت امام، اصل ولایت فقیه و 
آزادی های اجتماعی مندرج در قانون اساسی مشخص 
باشد. نباید سخنان بعضا نابجایی به تناسب زمان بیان 
شده، وعده های تو خالی داده شود و مردم با امید به 
احقاق وعده ها رای دهند. زمانی که این وعده ها داده 
شد، ماجرای چوپان دروغگو پیش می آید. خطاب به 
جناح های سیاسی می گویم، اگر این وعده ها داده شد 
اما محقق نشد، چه دلیلی دارد که مردم دوباره اعتماد 
کنند. این بی اعتمادی به سمت احزاب نرفته و به سمت 
نظام می رود، زیرا اینها مشخص نیست، از چه حزبی 
هستند. هرگز نمی توانید یقه جناح های سیاسی را 
بگیرید که وعده هایی که دادید چه شد؟ سپس مجدد 
تلاش می کنند تا با تبلیغات داخلی و خارجی خود را به 

جامعه تحمیل کنند. 
 سوال ابتدایی گفت وگو را تکرار می کــنم. 
آیا فضای مردم به فضای انتخاباتی نزدیک است؟

با ورود چهره های مستقل که در طول 42 سال 
گذشته نشان دادند برای آرامش و رفاه مردم کار 
می کنند و عزت و افتخار کشور را در نظر می گیرند، 
سابقه خوبی داشته باشند و در گذشته سیاسی و 
جناحی نبوده باشند، اگر مردم واقعا چنین چهره هایی 
را در میان نامزدها ببینند، فکر می کنند جریان سومی 
در انتخابات وجود دارد که از جنس خود آنها است. در 

این صورت مشارکت بالا خواهد رفت. باید به سمت 
جلب اعتماد مردم نسبت به حاکمیت حرکت کنیم. 
این موضوع حالا در دست نیروهای مستقل است تا 
به صحنه بیایند و نشان بدهند، از همه جناح ها در 
حکومت داری و حکمرانی کشور استفاده می کنند، 
یعنی در این زمینه امتحان خود را پس داده باشند. ما 
راهی غیر از این نداریم. مردم احساس کنند، افرادی 
که می خواهند راس قوه اجرایی را در دست بگیرند و در 
روابط با دو قوه دیگر تاثیرگذار باشند، باید نشان داده 
باشند که برای مردم و نه یک جناح سیاسی خاص کار 

خواهند کرد.
 این شعارها در سال های 84 و 88 از سوی 
آقای احمدی نژاد نیز داده می شد. تفاوت این 
صحبت شما با آن مسائل چیست؟ آیا دولت آقای 

احمدی نژاد را موفق می بینید؟
دولت نهم، محصول عملکرد دولت های هفتم 
و هشتم است. ما نمی توانیم بگوییم عملکردی که 
دولت های هفتم و هشتم داشتند، در روی کار آمدن 
دولت نهم تاثیر نداشته است. دولت های یازدهم و 
دوازدهم نیز محصول عملکرد دولت های نهم و دهم 
است. جامعه داشت 8 سال به سمت شعارهای توسعه 
سیاسی حرکت می کرد، مردم آن را نپذیرفتند و شعار 
عدات برای آنان مطلوب تر بود. رای دادند و عده ای 
از مردم هنوز بر آن رای باقی هستند. ممکن است، 
جریان اصلاحات و کارگزاران از عدالت خواهی مردم 
خشنود نشود اما این در جامعه وجود دارد، همانطور 
که آرمان توسعه طلبی در جامعه خواهان دارد. باید 
بین اینها بالانسی ایجاد کنیم، نه اینکه آن را نفی 
کنیم. هم پیشرفت کشور و هم عدالت خواهی مدنظر 
باشد. افرادی وجود دارند و علایق سیاسی و جناحی 
آنان متفاوت است، اگر کسی بیاید و از همین افراد در 
چارچوب نظام استفاده کند، کم کم به سمت جامعه ای 
مطلوب که مشخصات یک جامعه اسلامی- ایرانی را 

دارد، حرکت خواهیم کرد.
 شــعــارهای توسعــه سیاسی در دولــت 
اصلاحات داده می شد، اما آرمان عدالت هرگز و در 
هیچ دوره ای مورد غفلت نبود. چرا تاکنون به دولت 

جامعی که اشاره کردید، دست پیدا نکرده ایم؟
ظرفیت پیشرفت با الگوی اسلامی ایرانی در کشور 
وجود دارد و می تواند محقق شود. عدالت نیز می تواند 
گسترش پیدا کند. این امر مشروط بر آن است که 
قوای ما با یکدیگر سازگار باشند. عدم سازگاری و 
انسجام مدیریتی که در قوای سه گانه وجود دارد، 
باعث شده نتوانیم شعارهای جناح های اصلاح طلب 
مبنی بر توسعه  گرایی و پیشرفت ایران اسلامی را در 
کنار عدالت محقق کنیم. این امر، فرصت را برای افراد 

سودجو فراهم می کند.
 از یکدست سازی حکومت دفاع می کنید؟

اگر کشوری بخواهد پیشرفت کند، باید انسجام 
مدیریت داشته باشد، این با یکدست سازی حکومتی 
که نام آن را می آورید متفاوت است. نمی گوییم یک 
حزب بیاید، چون ما حزب مشخصی نداریم که کار 
کرده باشد و افراد درون حزب امتحان خود را پس 
داده باشند، یعنی از شاخه دانش آموزی، دانشجویی، 
کارگری و کارمندی بالا آمده باشند و سیاستمداران 
رتبه های بالای جامعه و اقتصاددانان باشند. همچنین 
سیاست خارجی آن حزب نیز مشخص باشد. در کشور 
ما هنوز آن ساختارها وجود ندارد. همیشه فردگرایی 
وجود داشته و چهره ها شاخص می شوند اما عقبه 
آن شخص کیست؟ شما به هر کدام از افراد موجود 
نگاه کنید، مشخص است که اطراف او چه کسانی 
هستند یا امتحان خود را پس داده است. موافق 
نیستم این افراد دوباره کشــور را اداره کنند، چون 
پاسخ نمی گیریم. باید چهره های مستقل به انتخابات 
بیایند و از ظرفیت کشور، مراکز علمی، دانشگاه ها 
و حوزه های علمیه بهتر استفاده کنند. ما متفکران 
بسیاری در این کشور داریم. آنها چه سهمی در اداره 
کشور دارند. خطاب به دو جناح مطرح در کشور 
می گویم، اجازه باز شدن فضا برای حضور افراد جدید 
را بدهیم، آسمان باز نشده که تنها همین افراد آمده 

باشند تا مشکل ما را حل کنند.

 کمــتر از دو مــاه تا انتخابات ریاست 
جمهوری باقی است اما فضای کشور اصلا 
سمت و سوی انتخاباتی ندارد؛ از دیدگاه شما 

این عدم انتخاباتی بودن چه دلایلی دارد؟
دلایل مختلفی وجود دارد که  همه چیز دست 
به دست هم داده و باعث شده که مردم وقعی به 
انتخابات ننهند. نخست اینکه مشکلات معیشتی 
در جامعه زیاد است اما نه بدین معنا که ما در 
گذشته مشکلات معیشتی نداشتیم. هرچند این 
دفعه مشکلات معیشتی بیشتر است اما از زمان 
جنگ که بیشتر نیست. در زمان جنگ شاید 
فضا از حال حاضر نیز سخت تر بود اما به عدم 
مشارکت مردم به صورت جدی منجر نمی شد. 
اینکه چرا شرایط اینگونه است یکی از دلایلش 
این است که شاید اراده ای برای حل مشکلات 
در جامعه دیده نمی شود و مردم چنین احساسی 
ندارند که قرار است مشکلاتشان حل شود. آقای 
روحانی در دوره های 92 و 96 با شعار تعامل با 
جهان وارد میدان شد اما به هر دلیلی نتوانست 
آن شعار را که یکی از روزنه های امیدی بود که 
داشت به سمت مردم باز می کرد اما به دلایل 
داخلی و خارجی نشد محقق کند. لذا من تصور 
می کنم  مردم مقداری نسبت به اینکه با جهان 
ارتباط سالم داشته باشند نا امیدند. وقتی کسی 
نسبت به اینکه بتواند با دنیا ارتباط داشته باشد 
ناامید باشد طبیعی است که دچار خمودگی و 
افسردگی شود. این خمودگی و افسردگی در 
جامعه سیاسی ما وجود دارد. دوم اینکه فرض 
کنید در یک خانواده اتفاق تلخی می افتد و افراد 
خانواده دچار افسردگی می شوند. در آن صورت 
رئیس خانواده به دنبال روشی برای برون رفت از 
این وضعیت خواهد بود. برای برون رفت موانعی 
که وجود دارد و دلایلی که باعث بوجود آمدن 
چنین وضعیتی شده شناسایی شده و برطرف 
می گردد. اما در حال حاضر چنین چیزی دیده 
نمی شود. دیگر اینکه جناح مخالف دولت به جای 
اینکه به مردم امید به آینده بدهد از هم اکنون 
یأس را ترویج می کند. آنها ممکن است نفهمند 
که چه کاری می کنند اما این یأس از الان یأس 
از آینده را هم به مردم القا می کند. به هر حال 
دولتی که ادعا می کرده می تواند با دیپلماسی 
فعال تحریم ها را از بین ببرد یا هر چیز دیگری 
با شرایطی مواجه شده که هیچ کاری نمی تواند 
انجام دهد. خب این باعث می شود در آینده 
چه اتفاقی بیفتد؟  مگر ظرفیت های اقتصادی 
مصرف نشده ای در کشور وجود دارد که فکر کنیم 
انتخابات ریاست جمهوری که برگزار می شود 
در یک چاه نفت را باز می کنیم و مثلا 3۰۰ تن 
الماس را کشف کرده و به دنیا می فروشیم و پول 
می گیریم و زندگی را می گذرانیم؟ قطعا چنین 
اتفاقی نخواهد افتاد. البته کسانی که برای ریاست 
جمهوری کت و شلوار دوخته اند برخی امیدهایی 
دارند که از صندوق ذخیره ارزی استفاده کنند 
یا دلارهایی که در پستو پنهان کردند در جامعه 
هزینه کنند. هر چند ممکن است در کوتاه مدت 
هم اتفاقاتی بیفتد اما در درازمدت ممکن نیست 
و هیچ پلنی در جامعه وجود ندارد که مردم را 
نسبت به رفع تحریم ها امیدوار کند. مجموع اینها 
باعث می شود که مردم احساس خودمانی بودن 

با انتخابات نکنند. 
 بسیــاری بر این عقیده اند که حتی اگر 
دولت بعدی طبق میل اصولگرایان روی کار 
بیاید و رقابت میان آیت ا... رئیسی، آقـای 
قالیباف و... باشد باز هم اگر مشکلاتی مثل 
FATF و مذاکرات حل و فصل  تحریم ها،
نشود روال فعلی ادامه خواهد یافت؛ تحلیل 

شما در این خصوص چگونه است؟
اگــر در منــزلی برق قطع شــود نمی تـوان 

از یخچال استفاده کرد که حرفی کاملا منطقی 
است. حال شاید برخی بگویند ما مثلا از یخچال 
نفتی استفاده می کنیم که حرف خنده داری 
است. FATF راه معامله پولی با دنیا است. اصلا 
فرض کنیم این یک راه غلط است. می توان گفت 
چون یک راه وجود دارد و اگر از آن استفاده 
کنیم به خود آسیب خواهیم زد، پس هیچ 
وقت استفاده نکنیم؟ این به نظر من حرف 
دقیقی نیست. بنابراین FATF با همه ایرادهای 
احتمالی که مخالفین می گویند دارد و من 
معتقدم 95 درصد از این حرف ها ناشی از دو 
نکته است که ناآگاه یا مغرضند باید به تصویب 
برسد.  البته من تعداد آدم های کم دقت را بیشتر 
می دانم که همین ها تحت تاثیر افراد مغرض قرار 
می گیرد. اگر نتوانید راهی برای معامله با جهان 
پیدا کنید، یعنی FATF را نپذیرید حتی اگر 
تحریم ها هم برداشته شود، هیچ اتفاقی نخواهد 
افتاد. اگر FATF را نپذیرید چین قرارداد 25 
ساله که چه عرض کنم قرارداد 25۰ ساله نیز با 
شما ببندد و بگوید که تمام امکانات چین را به 
ایران خواهم آورد بازهم توفیقی حاصل نخواهد 
شد. بنابراین ما اگر با دولتی روبه رو شویم که 
نخواهد این چیزها را بپذیرد آش همان آش 
و کاسه  همان کاسه خواهد بود. اما من تقریبا 
یقین دارم که آن آقایان در دولت بعدی  علنی و 
شفاف و یا غیرعلنی این مسائل را حل خواهند 

کرد.
 چهره های بسیاری از اصولگرایان برای 
حضور در انتخابات اعلام حضور کرده یا 
خواهند کرد و از هم اکنون نیز اصولگرایان 
خود را پیروز می دانند؛ اساسا این قاطعیت 
از کجا نشات می گیرد و می توان در دقیقه 
نود منتظر شگفتی سازی یا معجزه ای بود؟

آنها یک تحلیلی دارنــد کـــه انــتخابات 
۱4۰۰  مثل انتخابات 98 خــواهد بود. یعنی 
مشارکت حدود 4۰ درصدی که در آن 2 گروه 
اصلاح طلبان و بخش مهمی از آرای خاکستری 
حضور ندارند. این خود برای جریان اصولگرا 
امیدبخش است که بتوانند پیروز شوند. منتها 
می خواهم بگویم در یک فضای انتخابات سرد 
حتی اگر رئیس جمهور از اصولگرایان باشد قطعا 
برای آنها نیز شکست خواهد بود. در حال حاضر 
چه کسی به این مجلس افتخار می کند و مایه 
عزت چه گروهی است؟ من تصورم این است 
که اصولگرایان از حالا خیالشان راحت است 
که اصلاح طلبان نه انگیزه حضور در انتخابات 
دارند و نه آرای خاکستری سمت اصلاح طلبان 
خواهند آمد.  صاحبان آرای خاکستری به شدت 
به لحاظ روحی آسیب پذیرند و اگر در جایی رای 
دهند و ببینند رایشان تاثیرگذار نیست یکی 
دوبار رای می دهند اما دیگر کنار می روند، البته 
انتخابات ایران در همه دوره ها نشان داده که 
باید منتظر معجزه بود. اکثر روسای جمهور مثل 
آقای خاتمی، احمدی نژاد و روحانی معجزه وار 
رای آوردند. اما واقعا فهم اینکه شرایط سیاسی 
جامعه به گونه ای است که می شود یک معجزه 
صورت بگیرد وجود داشت. اما من در حال 
حاضر چنین زمینه ای را مشاهده نمی کنم 
هم کاندیدای بالقوه ای را در بین اصلاح طلبان 
نمی بینم که رای آوری داشته باشد. فقط یک 
امکان بسیار ضعیفی وجود دارد که آنچه که 
در وین اتفاق می افتد بتواند به رفع تحریم ها 
منجر شود و این رفع تحریم ها حداکثر تا یک 
هفته مانده به انتخابات ما به ازای ریالی، دلاری و 
معیشتی داشته باشد. در آن صورت ممکن است 
شخصی بیاید و بر همین پیروزی سوار شود  و 
رای بیاورد که می توان گفت تنها امکان موجود 

است که ضعیف به نظر می رسد.


